

Об'єднані територіальні громади (ОТГ) :

анотований бібліографічний список

2025. – Вип. 12. – 14 с.

1. **Відбувся круглий стіл на тему: «Оцінка безпекової ситуації у громадах: перший крок на шляху до безпечних післявоєнних виборів»** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 12 грудня 2025 р. Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування відповідно до Плану своєї роботи на період чотирнадцятої сесії ВР України IX скликання провів круглий стіл на тему: «Оцінка безпекової ситуації у громадах: перший крок на шляху до безпечних післявоєнних виборів». Головною подією заходу стала презентація результатів аудиту безпеки в 11 територіальних громадах, який здійснювався Громадянською мережею «ОПОРА» з метою оцінки їх готовності до проведення перших післявоєнних виборів. За результатами обговорення учасники дійшли згоди щодо необхідності розробки чіткого правового механізму для аналізу безпекової ситуації в громадах, який дозволить об'єктивно визначити території, де можуть бути проведені вибори з дотриманням усіх виборчих процедур відповідно до міжнародних виборчих стандартів.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389292>

2. **Волков С. Українські громади втрачають мільярди, або Що не так із місцевими бюджетами розвитку** [Електронний ресурс] / Сергій Волков // *Дзеркало тижня*. – 2025. – 26 груд. — Електрон. дані. *Проаналізовано, чому українські громади, маючи цінний ресурс — землю під забудову, залишаються фінансово слабкими та залежними від субвенцій. Показано, що чинна практика передачі землі в оренду «під будівництво» є економічно хибною й фактично позбавляє місцеві бюджети потенційних доходів на десятиліття. Порівнюючи українську модель із досвідом Польщі та Німеччини, матеріал демонструє, як продаж або ринкова передача прав забудови може стати основою сталого*

розвитку громад. Натомість в Україні земля часто перетворюється на тіньовий ресурс, з якого виграють девелопери й посередники, а не громади. У підсумку наголошено: без зміни підходів до управління землею місцевий розвиток залишатиметься ілюзією. Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/ukrajinski-hromadi-vtrachajut-miljardi-abo-shcho-ne-tak-iz-mistsevimi-bjudzhetami-rozvitku.html>

3. **Денисова Д. Благодійники року: як компанії-лідери підтримують громади під час війни — знакові проєкти – 2025** [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 25 груд. — Електрон. дані. Йдеться про те, що український бізнес під час повномасштабної війни став ключовим союзником суспільства, демонструючи стійкість і системну допомогу як окремим громадам, так і країні загалом. Цьогоріч великі компанії-благодійники зберегли стабільну репутацію суспільства завдяки прозорій стратегії, зокрема, щодо ветеранів і переселенців. Середній бізнес також отримує високу суспільну оцінку за помітні дії: від благодійної допомоги армії до інвестицій у відбудову інфраструктури. Зауважено, що українці сприймають таку стратегію як реальні дії, а не піар. «Фокус» проаналізував компанії, які відзначилися своїми благодійними ініціативами у 2025 р., що посилюють стійкість країни та наближають її відбудову. З огляду на проєкти компаній наголошено, що 2025 р. став для українського бізнесу періодом сталої допомоги та розвитку благодійної діяльності: лідери ринку запроваджували соціальні, гуманітарні та освітні ініціативи, чим продемонстрували не лише підтримку економіці та працівникам, а й системне інвестування у добробут громад, освіти, здоров'я, зокрема психологічне, та розвиток ветеранів, а також створення стійкої екосистеми благодійності та соціальної відповідальності. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/738246-blagodiyniki-2025-ukrajinskiy-biznes-shcho-dopomagaye-pid-chas-viyni-na-fronti-ta-v-tilu>

4. **Добров В. Ексчиновника Задираку можуть екстрадувати з Греції через земельні схеми в Україні — ЗМІ** [Електронний ресурс] / Володимир Добров // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Як повідомило видання «Коротко.Про», підозрюваний у рейдерських схемах захоплення землі, шахрайстві та низці корупційних злочинів колишній топ-чиновник Державної

продовольчої зернової корпорації України А. Задирака може бути виданий Україні Грецькою Республікою, де наразі переховується від українського правосуддя. Вказано, що він є підозрюваним у справі про розкрадання майна — сільськогосподарських угідь Малинської громади — оціночною вартістю у понад 600 млн грн (разом зі спільниками, за версією слідства, вирішили отримати у власність земельні наділи, які в середині 1990-их рр. були виділені місцевому колгоспу під розпаювання). Зазначено, що низка належних А. Задираці компаній фігурують і в інших кримінальних справах, пов'язаних із рейдерством за аналогічним схемами, де громади за допомогою прокуратури успішно оскаржують рішення і повертають собі майно. Текст: <https://fakty.ua/463853-eks-chinovnika-zadiraku-mogut-ekstradirovat-iz-grecii-iz-za-zemelnyh-shem-v-ukraine-smi>

5. **Київщина** долучилася до впровадження нових правил визначення вартості будівництва в умовах воєнного стану [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Київська ОВА разом із 69 громадами регіону приєдналася до підписання Меморандуму про співпрацю щодо реалізації нових підходів до формування вартості будівництва в умовах воєнного стану. Зазначено, що Меморандум продовжує виконання Постанови Кабінету Міністрів України (КМ України) № 1512, яка запроваджує єдині та прозорі правила ціноутворення для державних будівельних проєктів. Документ об'єднує центральну владу, обласні та місцеві адміністрації, а також замовників будівництва задля забезпечення доброчесності, відкритості та підзвітності на всіх етапах реалізації робіт. Наголошено, що нові правила застосовуватимуться під час відновлення житлового фонду, соціальної інфраструктури, транспортних об'єктів, комунальних систем, а також під час робіт, спрямованих на посилення критичної інфраструктури — енергетики, водопостачання та водовідведення. Прийняття рішень у межах цих процесів має відповідати єдиним стандартам прозорості. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389189>

6. **Комітет з питань екологічної політики та природокористування** **рекомендує Верховній Раді прийняти в цілому законопроект щодо запобігання надзвичайним ситуаціям та ліквідації їх наслідків, формування фонду захисних споруд цивільного захисту, створення класів та центрів безпеки** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 28 листоп. [№ 482]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у форматі відеоконференції відбулося засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань екологічної політики та природокористування, на якому розглянуто проект Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів щодо запобігання надзвичайним ситуаціям та ліквідації їх наслідків, формування фонду захисних споруд цивільного захисту, створення класів та центрів безпеки (реєстр. № 13454), підготовлений до другого читання. Також на засіданні розглянуто проект Закону про внесення змін до деяких законів України щодо забезпечення права територіальної громади села, селища, міста розпоряджатися та користуватися природними ресурсами місцевого значення (реєстр. № 14041) та проект Закону про внесення змін до ст. 97 Бюджетного кодексу України щодо державної гарантії компенсації різниці між собівартістю та ринковою ціною природних ресурсів місцевого значення для мешканців територіальних громад (реєстр. № 14040), внесені народним депутатом України М. В. Заремським, та низку інших.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388849>

7. **Кошти на відновлення підуть лише на території, що перебувають під контролем України - Зеленський** [Електронний ресурс] // *Укрінформ* : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 24 груд. – Електрон. дані. *Висвітлено позицію Президента України Володимира Зеленського щодо розподілу фінансування, отриманого від міжнародних партнерів для повоєнної відбудови. Президент наголосив, що кошти на відновлення мають бути спрямовані виключно на території, які перебувають під контролем України, що забезпечить право країни самостійно визначати пріоритети реконструкції вільних територій. Такий підхід є важливою складовою узгодженого проекту базового документа щодо завершення війни, у якому чітко сформульовано відповідну норму для*

реалізації відбудовних заходів у межах міжнародної співпраці. Окрім цього, у документації передбачено створення пакета глобального розвитку, що включатиме інвестиції у стратегічні галузі економіки та модернізацію інфраструктури в Україні, за підтримки США та інших партнерів.

Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4072925-kosti-na-vidnovlenna-pidut-lise-na-teritorii-so-perebuvaut-pid-kontrolem-ukraini-zelenskij.html>

8. **Лиса А. В Україні з'явилася почесна відзнака Громад-
рятивник** [Електронний ресурс] / Анна Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 груд. — Електрон. дані. Як повідомив у День місцевого самоврядування Президент Володимир Зеленський, в Україні запровадили відзнаку для активних громад, які допомагають фронту, приймають внутрішньо переміщених осіб (ВПО), допомагають запрацювати релокованим бізнесам тощо. Глава держави наголосив, що сьогодні Україна шанує кожну таку активну громаду, всіх лідерів українських громад, «кожне небайдуже українське серце, яке хоче для нашої держави сили і хоче закінчення цієї війни і працює заради цього». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838467-v-ukraini-ziavylasia-pochesna-vidznaka-hromada-riativnyk>

9. **Літвин І. Комітет Ради підтримав проєкт бюджету-
2026** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету 03.12.2025 схвалив проєкт державного бюджету на 2026 р. для другого читання. Тепер за документ повинні проголосувати народні депутати. За словами народного депутата Данила Гетманцева, загалом на розгляд бюджету відведено до 75 хв, більшість часу займе обговорення та ухвалення рішення. Він також акцентував на кількох нових пунктах: підвищенні зарплати вчителів до 36 тис. грн (це мінімальна зарплата без збільшення навантаження на них); рішення щодо частки ПДФО (податок на доходи фізичних осіб), яка залишається в місцевих бюджетах: вона складе 64 % від суми сплаченого податку; ці гроші залишаться у бюджетах громад. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837472-komitet-rady-pidtrymav-proiekt-buidzhetu-2026>

10. **Микола Калашник провів нараду з керівниками громад Київщини щодо використання субвенцій** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що голова Київської обласної державної адміністрації (ОДА) Микола Калашник провів робочу нараду з керівниками громад області, присвячену використанню коштів субвенцій з обласного та державного бюджетів. Він підкреслив, що кошти мають працювати ефективно, а громади, які не забезпечать освоєння на рівні 80 % обласних та 60 % державних субвенцій до кінця року, не отримають фінансування наступного року. Водночас громади, які підтвердять реальний темп реалізації проєктів і перевищать встановлені показники, отримають подальше фінансування для завершення робіт і реалізації нових проєктів.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388946>

11. **На Вінниччині представили комплексну модель підтримки ветеранів «Ветеран 360»** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що у Вінницькій області презентували екосистему ветеранських послуг «Ветеран 360». Зазначено, що це інструмент, який спрямований на забезпечення комплексної психосоціальної підтримки ветеранів, ветеранок, їхніх родин і сімей загиблих захисників. Модель «Ветеран 360» покликана об'єднати всі елементи підтримки ветеранів у єдиний механізм, що охоплює 63 громади Вінниччини. Екосистема передбачає зрозумілий супроводу для кожного ветерана та ветерани, а також можливість отримати повний спектр необхідних послуг у громаді після повернення зі служби.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389182>

12. **На Полтавщині відбувся перший регіональний форум Polaris з розвитку багаторівневого врядування** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Полтавській області провели перший регіональний форум «Polaris», присвячений децентралізації та підвищенню ефективності взаємодії різних рівнів влади в умовах війни. До обговорення*

долучилися заступник міністра розвитку громад та територій України Олексій Рябикін, голова Комітету ВРУ Олена Шуляк, Надзвичайний і Повноважний Посол Королівства Швеція в Україні Мартін Оберг, керівниця напряму підтримки місцевого самоврядування Програми «Polaris» Сусанна Делланс, т.в.о. начальника Полтавської ОВА Володимир Когут, учасники з інших областей. Під час форуму обговорювали механізми розмежування повноважень між різними рівнями влади та шляхи підвищення управлінської спроможності громад. Зазначено, що Полтавщина демонструє високі показники фінансової спроможності: 47 територіальних громад (понад 78 % від загальної кількості) відповідають цим критеріям, тоді як середній показник по країні – близько 34 %. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389000>

13. **На Черкащині завершили другу чергу житлового проєкту для ветеранів і військових-ВПО** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Золотоніській громаді ще 10 родин ветеранів, які зазнали тяжких поранень на війні, а також військовослужбовців із-поміж внутрішньо переміщених осіб (ВПО) отримали власне житло. Зазначено, що тут завершили другу чергу реконструкції 20-квартирного будинку, який облаштовано спеціально для захисників. Будинок є безбар'єрним, оснащений укриттям, а квартири повністю підготовлені для заселення — із ремонтом та базовими меблями. Проєкт реалізовано спільними зусиллями Черкаської обласної військової адміністрації (ОВА) та соціально відповідального бізнесу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389222>

14. **Олена Шуляк: Прифронтові громади залишаються у фокусі уваги держави й отримують значну підтримку** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 18 груд. [№ 495]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «Слуга народу» Олена Шуляк, сьогодні особлива увага держави звернена на прифронтові громади, яким надається всебічна допомога. Вона зауважила, що виділено 230 громад, які потребують щоденної підтримки, і їм будуть спрямовані відповідні кошти з Резервного фонду. Перший трани

становив майже 1 млрд грн. За її словами, загалом всеохопна підтримка від держави сьогодні насамперед спрямована на жителів прифронтових територій. Паралельно жителям прифронтових громад надаються можливості пільгової іпотеки — працює окремий компонент програми «ЄОселя», коли держава компенсує перший внесок у розмірі 70 %, а всі платежі першого року також відшкодовуються на 70 %. І держава видає по 40 тис. грн для оформлення такої іпотечної угоди. О. Шуляк додала, що бізнес із прифронтових територій отримує пільги зі сплати земельного податку та податку на нерухомість, а підприємства, які працюють в аграрному секторі, отримують гранти на переробку продукції. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389365>

15. **Перший віцеспікер Олександр Корнієнко: Важливо призначити старост у всіх громадах та інформувати світ про тих, хто досі перебуває у російському полоні** [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 29 листоп. [№ 483]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) взяв участь у презентації дослідження «Підконтрольність та підзвітність старост». Наголошено, що особливість цього дослідження — його масштаб і деталізація: вивчалось, як старости звітують перед місцевими радами та мешканцями своїх округів, як публікують звіти на офіційних сайтах і чи приймають ради локальні акти для регламентації цього процесу. Понад 7000 старост із різних куточків України взяли участь в опитуванні, що дозволило всебічно оцінити реальну практику роботи цієї ключової ланки місцевого самоврядування. О. Корнієнко наголосив на необхідності інформувати міжнародну спільноту про те, що цивільні заручники, серед яких мери, старости та депутати, досі утримуються в російському полоні. Він підкреслив, що ці дії є грубим порушенням міжнародного права, частиною системного руйнування основ місцевого самоврядування РФ і потребують постійної уваги світу та рішучої спільної протидії. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388880>

16. **Симоненко С. «Міста грабують, місцеве самоврядування вбивають»: мер Дніпра Філатов про вилучення владою грошей з бюджетів**

громад [Електронний ресурс] / Світлана Симоненко // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. Як заявив у коментарі «LB.ua» мер Дніпра Борис Філатов, щороку ухвалення державного бюджету перетворюється на грабунок регіонів і нинішній рік — не виняток, місцеве самоврядування «просто вбивають». За його словами, у міст не залишається грошей навіть на найнеобхідніше, а через відсутність сталого законодавчого регулювання бюджетних показників із року в рік територіальні громади не можуть планувати навіть короткостроково, не те що середньостроково. При цьому Б. Філатов зазначив, що у приватному спілкуванні вилучення грошей у великих міст пояснюють намаганням позбавити мерів політичного ресурсу. Натомість для країни це може обернутися комунальним колапсом. На його думку, наразі найкраща формула взаємодії центру і регіонів виглядає як «не треба допомагати, просто не чіпайте». Текст: <https://fakty.ua/464225-goroda-grabyat-mestnoe-samoupravlenie-ubivayut-mer-dnepra-filatov-ob-izyatii-vlastyu-deneg-iz-byudzheto-gromad>

17. **Сінельніков Д. І. Культурна спадщина та її атрактивність як ресурс розвитку сучасних туристично-рекреаційних дестинацій (на прикладі Київщини)** [Електронний ресурс] / Дмитро Іванович Сінельніков // Культур. альм. – 2025. – № 3. – С. 361-371. У центрі дослідження – культурна спадщина України (матеріальна і нематеріальна), яка в сучасних непростих соціокультурних умовах є не лише інструментом збереження національної ідентичності, а й стратегічним ресурсом розвитку туристично-рекреаційних дестинацій, здатним активізувати локальний розвиток, формувати позитивний імідж регіонів і забезпечити конкурентоспроможність на туристичному ринку. Київщину розглянуто як показовий регіон із високим атрактивним потенціалом, сформованим історико-культурною спадщиною, сакральною архітектурою, фольклорно-етнографічними традиціями, козацьким минулим і музейними комплексами. Атрактивність культурної спадщини проаналізовано через параметри унікальності, емоційно-естетичного впливу, символічної значущості, доступності, інфраструктурного забезпечення та можливостей глибокого культурного досвіду. Акцентовано роль локальних

громад, цифрових технологій і якісного культурного продукту у сталому використанні спадщини. Обґрунтовано, що культурна спадщина Київщини є динамічним ресурсом сучасної ідентичності та має потенціал стати основою інтегрованого культурного туризму на національному й міжнародному рівнях. Текст: <https://almanac.npu.kiev.ua/index.php/almanac/article/view/704/646>

18. У Житомирі провели регіональний міжвідомчий форум із захисту прав людини [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 12 груд. [№ 491]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Житомирі 10 грудня відбувся регіональний міжвідомчий форум «Громада як відповідна точка захисту прав людини в Україні: Житомирищина», приурочений до Міжнародного дня прав людини. Захід об'єднав представників центральних і місцевих органів влади, територіальних громад, народних депутатів і громадського сектора. Участь у події взяли Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець (онлайн), заступник начальника Житомирської ОВА Віктор Градівський, Представник Уповноваженого в області Юрій Погодицький та фахівці відповідних структурних підрозділів. Учасники підкреслили, що громади відіграють ключову роль у створенні умов, за яких кожна людина відчуває захищеність, доступність підтримки та можливість реалізувати свої права. Житомирищина, попри виклики воєнного часу, послідовно впроваджує інструменти, спрямовані на зміцнення системи захисту прав людини. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389184>

19. У Львові підсумували проєкт розвитку сімейного патронату [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Львові завершено річну реалізацію соціального проєкту ЮНІСЕФ «Родина для кожної дитини: розвиток сімейного патронату». Його головна мета – збільшення кількості громад, у яких надається послуга патронату над дитиною. Наразі у Львівській області налічується близько 30 патронатних сімей, тоді як два роки тому їх було лише 11. Під час підсумкової зустрічі представники районних адміністрацій, територіальних громад, служб у справах дітей,

центрів соціальних служб, громадських організацій, патронатні вихователі та експерти обговорили результати реалізації проєкту, проблемні питання та рекомендації щодо забезпечення сталості соціальних послуг. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389313>

20. У Мінрозвитку розповіли, як проходить опалювальний сезон [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 26 груд. – Електрон. дані. Представлено аналіз стану проходження опалювального сезону 2025 – 2026 в Україні на основі офіційної інформації заступника міністра розвитку громад і територій Костянтина Ковальчука. Встановлено, що понад 99 % житлових будинків і соціальних об'єктів забезпечено теплом, а майже 17,5 тис. котелень працюють у штатному режимі, незважаючи на складні умови, зокрема щоденні російські атаки на енергетичну інфраструктуру. Виокремлено, що локальні проблеми з подачею тепла мають поодинокий характер і вирішуються оперативно, а в прифронтових громадах, де централізоване теплопостачання відсутнє, забезпечується допомога твердим паливом і функціонують пункти обігріву. На прикладі Херсона та Кривого Рогу показано адаптацію систем життєзабезпечення до наслідків бойових дій. Зазначено, що опалювальний сезон характеризується високим рівнем забезпечення теплом на загальнонаціональному рівні за умов воєнної агресії. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-society/4073704-u-minrozvitku-rozpovili-ak-prohodit-opaluvalnij-sezon.html>

21. У Татарові створили рекреаційну зону для відпочинку та психологічної реабілітації [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у селі Татарів на території медичного реабілітаційного центру Міністерства внутрішніх справ України (МВС України) «Кремінці» з'явилася нова рекреаційна локація. Вона доступна для всіх мешканців і гостей Ворохтянської громади, зокрема для людей, які проходять лікування та психологічне відновлення після поранень чи травм, отриманих внаслідок російсько-української війни. Проєкт реалізовано завдяки перемозі студентки Івано-Франківського національного технічного університету нафти

і газу в Конкурсі студентських проєктів і стартапів, організованому департаментом міжнародного співробітництва та євроінтеграції громад облдержадміністрації. Ініціатива під назвою «Удосконалення рекреаційної інфраструктури для психологічної реабілітації в с. Татарів Ворохтянської ТГ» передбачала створення тихого сучасного простору на природі — для відпочинку, спілкування та групових психологічних занять. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389155>

22. Ханас О. Повітряна тривога в Україні працюватиме по-новому: що зміниться [Електронний ресурс] / Оксана Ханас // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, тривалість тривог у громадах, де в конкретний момент немає реальної загрози, скоротиться, вона звучатиме тільки в тих районах, де небезпека реальна. За її словами, нова система оповіщення на першому етапі вже пройшла тестування в 13 регіонах, а тепер розширена на всі області. Вказано, що порайонне оповіщення про загрозу з повітря запустила Державна служба з надзвичайних ситуацій (ДСНС) спільно з Повітряними силами Збройних сил України (ЗСУ) та обласними військовими адміністраціями (ОВА). Очільник уряду підкреслила, що це дає змогу критичній інфраструктурі та бізнесу працювати більш стабільно і підтримувати економічну активність у регіонах. Вона додала, що передача сигналу від Повітряних сил до ДСНС тепер триває не кілька хвилин, а 8 - 15 секунд, що підвищує оперативність реагування.* Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/736978-povitryana-trivoga-v-ukrajini-pracyuvatime-po-novomu-shcho-zminitsya>

23. Харківщина отримала нові шкільні автобуси для громад області [Електронний ресурс] / Пресслужба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 11 груд. [№ 490]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що начальник Харківської ОВА Олег Синегубов передав нові автобуси для шести закладів загальної середньої освіти п'яти громад області — Донецької, Сахновщинської, Близнюківської, Чугуївської та Валківської. Загалом розподілено 11 автобусів, кожен із яких обладнаний місцями для перевезення учнів із обмеженою мобільністю. В ОВА підкреслюють, що оновлення автопарку*

освітніх закладів залишається одним із ключових напрямів. Завдяки новим автобусам діти з віддалених населених пунктів зможуть безпечно діставатися шкіль, а інклюзивні вимоги забезпечать комфорт для маломобільних учнів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389130>

24. **Цивільний захист на території об'єднаних територіальних громад** : навч. посіб. : [для здобувачів ЗВО за спец. 263 «Цивільна безпека»] / А. О. Рогуля [та ін.] ; Держ. служба України з надзвич. ситуацій, Львів. держ. ун-т безпеки життєдіяльності. – Львів : Растр-7, 2025. – 295 с. : іл., табл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: А842373** Розкрито конституційно-правові засади місцевого самоврядування, компетенції та повноваження органів місцевого самоврядування (ОМС) щодо організації заходів цивільного захисту територіальних громад України. Розглянуто місцеві ланки територіальної підсистеми єдиної державної системи цивільного захисту, основні заходи ОМС щодо захисту населення і територій від надзвичайних ситуацій, основи управління та планування заходів цивільного захисту на місцевому рівні. Увагу приділено організації нагляду і контролю за діяльністю територіальної підсистеми цивільного захисту ОМС.

25. **Шевчук А. В Україні будуть по-новому оголошувати повітряні тривоги** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. Як повідомила Прем'єр-міністр Юлія Свириденко у Телеграм, ДСНС разом із Повітряними силами та обласними військовими адміністраціями (ОВА) запровадили по всій Україні (крім Донецької та Луганської областей) порайонне оповіщення повітряних тривог. За її словами, це допоможе скоротити тривалість тривог у тих громадах, де в конкретний момент немає реальної загрози, про що давно просили бізнес і місцеві громади, щоб підприємства могли працювати без простоїв. На першому етапі система пройшла тестування у 13 регіонах, а тепер вона розширена на всі області; особливо відчутно скорочення тривалості тривог у прифронтових і центральних регіонах, зокрема у Дніпропетровській, Сумській і Харківській областях. Прем'єрка додала, що це дає змогу критичній інфраструктурі та бізнесу працювати стабільніше й підтримувати економічну активність у

регіонах. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840532-v-ukraini-budut-po-novomu-oholoshuvaty-povitriani-tryvohy>

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого
26 грудня 2025 р.
Відповідальний за випуск: Н. Я. Зайченко**